

[Texte]

the churches. One of the reasons I raise this is that since it has been three weeks since the urgent requests were received and since senior officers of the department or yourself became aware of this, I am wondering whether any answer was about to come to me and if we can be made aware of it at this point.

**The Chairman:** Just to have the record straight, Mr. Minister.

**Senator Asselin:** I think Mrs. Catley-Carlson has an answer now.

**Mrs. Catley-Carlson:** Yes, Mr. Chairman, please do not let my "no" be confused. The "no" was a direct answer to the question you asked; it certainly does not mean that the request has been turned down. Indeed, it is being handled with some urgency and, I believe that I can be indiscreet in this sense, it has passed a good way through the pipeline and it has been handled with the urgency that the Nicaraguan situation deserves.

**Mr. McLean:** Thank you. My second question, I want to say that I appreciate the background graphs which have been prepared by the agency; I find the material helpful but also, as one who does not live every day with them I find the charts difficult to interpret. When we met three weeks ago, you indicated, Mr. Minister, that you would discuss with the president, the status of the Canadian International Development Board and the up-grading of that board and the bringing of that board into play. You indicated you were not familiar with it. It seems to me very important that that board be activated and that there be knowledgeable people from outside the agency to help interpret types of figures which we as a standing committee receive today, and I wonder if you have had any time to do some thinking about that.

**Senator Asselin:** I started to discuss this with Mr. Dupuy, the President of CIDA. He told me, as you have said, it would be very important to get this board going. I think I will be in a position to give you an answer about a month from now. I will be in a position to then tell you what we are going to do and what will be our decision.

**Mr. McLean:** I am encouraged to hear, Mr. Minister, Mr. Chairman, that the president is disposed to encourage the operation of that board. In the past there has been a disposition to not activate that board because, when you bring in other people with other ideas, it makes it a little more difficult to operate.

• 1215

On one other area, related again to the graphs and the information you are providing to us as a committee, one of our concerns about CIDA is its perception, the perception on the part of the public that somehow this is of secondary importance to Canadian interests. You reported to us when we met on November 1 that there was an information system for CIDA's programs in the works, so that the urgency and the importance of this would be projected to the public. I wonder if you can report to us what developments have transpired

[Traduction]

organisation non gouvernementale, ou plus précisément une des églises. Si j'en parle, c'est parce que trois semaines se sont déjà écoulées depuis qu'on vous a présenté ces demandes instantes et depuis que vous êtes au courant de la situation, vous-même ou les cadres de votre administration. Je me demande quand vous allez me répondre ou si vous pouvez déjà le faire maintenant.

**Le président:** Une simple mise au point, monsieur le ministre.

**Le sénateur Asselin:** Je crois que Mme Catley-Carlson peut vous répondre maintenant.

**Mme Catley-Carlson:** Oui, monsieur le président. Ne vous méprenez pas sur le «non». Ce «non» répondait directement à la question que vous avez posée; cela ne veut pas dire que la demande a été repoussée. Au contraire, on y a donné suite de toute urgence et je crois pouvoir me permettre une indiscretion en vous disant qu'elle a franchi une bonne partie des échelons administratifs et qu'on s'en est occupé avec l'urgence que réclame la situation du Nicaragua.

**M. McLean:** Merci. Je vous remercie des tableaux établis par l'Agence, je trouve que cette documentation est utile, mais, par ailleurs, pour quelqu'un qui ne les a pas constamment sous les yeux, ils sont difficiles à interpréter. Lorsque nous nous sommes rencontrés il y a trois semaines, vous avez indiqué, monsieur le ministre, que vous discuteriez avec le président du statut du Conseil canadien de développement international afin que ce dernier joue un rôle plus actif. Vous avez dit que la question ne vous était pas familière. Il me paraît très important d'activer ce conseil et de faire appel à des gens compétents qui n'appartiennent pas à l'agence afin que ceux-ci nous aident à interpréter les chiffres qui ont été communiqués aujourd'hui au comité permanent; y avez-vous déjà songé?

**Le sénateur Asselin:** J'en ai déjà discuté avec M. Dupuy, président de l'ACDI. Comme vous, il juge très important de mettre ce conseil en place. Je crois que dans un mois je serai en mesure de vous répondre et de vous faire part de nos intentions ainsi que de nos décisions.

**M. McLean:** Il est encourageant, monsieur le ministre, d'entendre que le président est favorable à ce que le conseil agisse. On a eu tendance à ne pas faire appel à ce conseil dans la mesure où l'on redoutait que l'apport d'idées nouvelles rende les choses plus complexes.

En ce qui concerne les tableaux et les informations que le comité nous fait parvenir, nous nous inquiétons de ce que le public semble croire que l'ACDI est d'une importance secondaire pour le Canada. A la séance du premier novembre, vous nous avez dit qu'on était en train de mettre sur pied un réseau d'information pour renseigner le public sur les programmes et le fonctionnement de l'ACDI, ainsi que sur l'importance de son rôle. Avez-vous fait des progrès en ce sens depuis le début du mois?